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ACTA DE LA SESSIÓ DEL PLE 
 
Identificació de la sessió 
Núm.: 2/2012 
Caràcter: Extraordinària  
Data: 30 de gener de 2012 
Horari: de 10’10 a  10’25 hores 
Lloc: saló de sessions  
 
Assistents: 
 
President 
Mateo Isern Estela, batle (PP) 
Regidors/res 
Virginia Abraham Orte (PSOE) 
Andres Alcover Ordinas (Independent PSOE) 
Ana Maria Calvo Sastre (PSOE) 
Esperanza Crespi Pibernat (PP) 
Antonio Donaire Sanchez (PSOE) 
Maria Soledad Fernández Barrero (PSM-IV-EN-APIB) 
Sandra Fernandez Herranz (PP) 
Ana Maria Ferriol Font (PP) 
Antonia Fornari Thomas (PP) 
Andres Garau Garau (PP) 
Alvaro Luis Gijón Carrasco (PP) 
Fernando Gilet Sancenon (PP) 
Maria Isabel González Carrasco (PSOE) 
José Francisco Hila Vargas (PSOE) 
Rosa Llobera Gili (PP) 
Julio Martínez Galiano (PP) 
Guillermo Navarro Garau (PP) 
Antoni Noguera Ortega (PSM-IV-EN) 
Guadalupe Pulido Roman (PSOE) 
Joan Pau Reus Frontera (PP) 
Irene San Gil López-Quesada (PP) 
Begoña Sánchez Muñoz (PSOE) 
Sebastià Sansó Bonet (PP) 
Belen Soto Mateu (PP) 
Gabriel Vallejo Gomila (PP) 
Jesús Valls Flores (PP) 
Antoni Josep Verger Martínez (PSM-IV-EN) 
 
Excusa la seva assistència: 
Yolanda Maria Garvi Blazquez (Independent PSOE) 
 
Interventor: Juan Canyelles Vich 
Secretari adjunt: Miquel Ballester Oliver 
Secretària del ple: Nieves Téllez García 
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Punt únic.- Aprovar la Memòria relativa al model de gestió turística actual de 
l’Ajuntament redactada per la Comissió Tècnica d’Estudi en el qual 
es conclou que la formula més adequada es mitjançant una Fundació 
Pública, aprovant els Estatuts per els quals es regira la “Fundació 
Turisme Palma de Mallorca 365”. 

 
Té la paraula el Sr. Gijón: 
 
“Gràcies Sr. Batle. Bueno, hoy damos un paso más en la constitución de esta fundación, 
con la aprobación de la memoria y la aprobación de los estatutos. Hemos tenido tiempo 
de hablar sobre este tema, los dos grupos de la oposición tienen la documentación desde 
hace ya algún tiempo, ha sufrido alguna que otra modificación el tema de los estatutos y 
posiblemente sufrirá alguna más, como consecuencia, una vez que pase a exposición 
pública, estos estatutos. A destacar, lo dije en la comisión del otro día, una parte muy 
importante de estos estatutos, están copiados del modelo de los estatutos de la 
Fundación Miró, salvo evidentemente el tema de la participación pero lo que es los 
órganos de funcionamiento y la manera de trabajar más o menos va a ser muy parecida, 
habrá un Patronato, en el cual estarán representados tanto la parte privada como la parte 
pública, que tenemos una previsión de que se pueda reunir como mínimo un par de 
veces al año y luego un comité ejecutivo, un poco más reducido que lleve el día a día de 
las gestiones que se tengan que tractar en la fundación. Decir que  también como 
consecuencia de las distintas conversaciones que hemos mantenido con los técnicos 
tanto del Ayuntamiento como del Govern, hemos decidido que la Fundación serà 51% 
pública y 49% privada, habíamos hablado al principio de 50/50, lo que pasa que al final, 
a efectos prácticos, la aportación al ser mayor por parte del Ayuntamiento tiene la 
consideración de pública, por tanto, utilizaremos el criterio de 51% pública y 49% 
privada. Por lo demás a partir de ahí una vez que estén aprobados los estatutos 
definitivamente, pasaremos a hablarlo con la Conselleria de Presidencia, que es la 
encargada de regular las Fundaciones dentro de lo que es la Comunidad Autónoma  y 
luego posteriormente me imagino estamos todavía pendientes, o bien la regiduría de 
cultura  o perdón, la conselleria de cultura, la conselleria de turismo será la que de 
alguna manera de el visto bueno a estos estatutos y a partir de aquí empezaremos a 
funcionar. El plazo de aceptación de estos estatutos ya no depende de nosotros, lo 
hemos ido agilizando y llevándolo paralelamente con el resto de las conselleries para 
intentar que sea lo más rápido posible e intentar a funcionar antes de que evidentemente 
se inicie la nueva temporada turística, por tanto nosotros consideramos que a partir de el 
mes de marzo, seguramente podremos empezar ya a trabajar, en cualquier caso decirles 
también que una de las, mientras se constituya la fundación definitivamente, habrá una 
comisión de seguimiento, en la cual evidentemente ustedes también formarán parte y 
tendrán información, ya les adelanto que el próximo día 10 de febrero, tendremos una 
primera reunión de esa comisión de seguimiento, en los cuales estarán también 
representados el resto de patronos y podremos dar cuenta de lo que va a ser en un futuro 
esta fundación con el nombramiento de vicepresidencias y de los distintos órganos. 
Creo que poco más que añadir, los objetivos de la fundación ya lo hemos  comentado en 
otras ocasiones, todo lo que ha, el objetivo fundamental de esta  fundación es la 
promoción turística de la ciudad de Palma y todos los recursos que generen irán 
destinados precisamente a este objetivo a la promoción turística centrándonos 
fundamentalmente en lo que es alargar al temporada en los distintos clubs de productos 
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que ya comentamos en su momento, como es el tema de la cultura, gastronomía y 
compras, el ocio, el deporte, el ….. Palacio de Congresos y demás, y por lo demás pues 
ya quedo a su disposición, gracias”. 
 
Intervé el Sr. Verger: 
 
“ Bé, gràcies Sr. Batle, simplement des de no el nostre grup hem tengut converses sobre 
els objectius, sobre la feina que ha de desenvolupar aquesta fundació i varem voler ser 
presents a la signatura i volem participar amb el disseny de les estratègies i de la feina 
que es faci a aquesta fundació, una feina per una altra banda absolutament necessària i 
que de fet a Palma ja ens hi posam tard amb aquesta feina, per tant això és evident, 
queda molt a fer i per tant, com a iniciativa és molt positiva, molt necessària, 
imprescindible, per aquesta ciutat, i és imprescindible sobre tot perquè a Palma tenim 
tota una sèrie de valors, tenim un patrimoni arquitectònic, també un patrimoni natural, 
cultural, llegat de tradicions, festiu, que té un potencial de posar-se en valor i d’atreure 
turistes amb inquietuds culturals, turistes d’aquests que poden venir els 365 dies a l’any, 
enorme que ara mateix no aprofitam, i per tant aquesta és la feina que ha de fer aquesta 
fundació. Nosaltres agraïm també que ens mantenguin dins el patronat, dins la comissió 
de seguiment, per poder participar dins el que és el disseny de les línees estratègiques, 
evidentment ho farem i ho exercirem de manera responsable i de manera constructiva i 
positiva i nosaltres ja també hem manifestat quina és la nostra manera de veure això, i 
pel que apostam i que és per nosaltres imprescindible, i es que es posi en valor el 
patrimoni cultural propi, la identitat  pròpia de la ciutat i que no incorreguem dins el 
provincianismes o dins algunes qüestions que puguin degradar o puguin devaluar el que 
és la identitat pròpia, les tradicions pròpies, el patrimoni festiu, cultural, gastronòmic, 
això és el que hem de posar en valor amb aquesta fundació, és la única manera de fet, de 
treure aquests turistes amb inquietuds culturals i això esperam  i aquestes són, esperam 
les línees estratègiques de la fundació, per tant, nosaltres tot el que sigui construir en 
favor d’això hi serem i de manera responsable i constructiva i esperem que si es 
mantengui i evidentment també satisfets del control que tendrà intervenció, del control 
que tendrà l’Ajuntament  damunt aquesta fundació, al final efectivament, bàsicament 
l’aportació és pública, evidentment les empreses privades col·laboren amb espècies, 
bàsicament, per tant, cosa que nosaltres també ho hem dit, en certa manera també, 
haguéssim esperat un poc més a aquests moments del sector turístic, lo important es 
posar-se a caminar amb els ingredients que tenguem i posar-nos en marxa, evidentment 
en controls públics i sempre tenim molt clar quins han de ser els objectius i el que hem 
de posar en valor, per tant, perfecte, ja era hora que ens posasim a caminar, ara ve 
aquesta iniciativa, nosaltres col·laborarem amb ell, ja la duiem també en el nostre 
programa electoral i per tant li donam suport i esperam que s’encamini bé i d’acord amb 
els principis i  les.... que s’estableixen. Gràcies.” 
 
Té la paraula la Sra. Calvo: 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle. Nosaltres també volem manifestar el nostre suport a la 
creació d’aquesta fundació, en primer lloc volem agrair la voluntat de l’equip de govern 
municipal, de vostè Sr. Batle i del seu regidor, per integrar en tot moment a l’oposició i 
crec que avui rompem dues tendències que desafortunadament solen imperar dins la 
dinàmica política però amb la tendència que des de una majoria absoluta, molt absoluta 



 

- 4 - 

es prenguin decisions sense comptar amb l’oposició i crec que és un motiu de 
satisfacció, pels que som aquí, sobre tot pels ciutadans i rompem la tendència que des de 
l’oposició es digui sempre no, perquè s’està a l’oposició. Per tant són dues tendències 
que avui ubicam dins l’excepcionalitat i crec que és una bona notícia per la vida 
política. Nosaltres mostram suport a aquesta iniciativa, perquè també és una iniciativa 
que compartim, no només duiem en el programa electoral sinó que varem intentar 
reflectir-ho en els pressuposts prorrogats, per cert. Era una iniciativa pendent en aquesta 
ciutat i era una iniciativa que han pres altres ciutats del nostre país que ens han avançat  
però malgrat arribam tard, és important que hi arribem. Estam contens de que ens hagin 
volgut integrar des del minut zero  i tractarem de contribuir de la forma més 
constructiva possible en aquest procés i valoram com a  molt més oportuna la creació de 
la fundació amb una majoria del 50% més u, per part de l’Ajuntament de Palma , però  
no només perquè facem una aportació major entenc que en aquesta fundació del que es 
tracta es que la nostra aportació vagi sent menor i sigui major l’aportació de les entitats 
o empreses o  iniciatives privades que es vulgui sumar, però per nosaltres és important 
que volguem mantenir la tutela des d’allò públic i que la característica essencial de  la 
fundació tengui un pes públic superior al pes privat, la qual cosa no s’ha de traduir sinó 
tot el contrari en el pes econòmic, ens encantarà que poguem tenir més aportació 
privada però que la capacitat de control i de tutela sigui superior des de l’àmbit públic, 
per tant trobam i valoram molt oportuna aquesta modificació i procurarem com ja li he 
dit, contribuir de la millor forma possible una enhorabona per tots. Gràcies.” 
 
Per acabar, intervé el Sr. Gijón: 
 
“Gràcies Sr. Batle, simplemente aprovechar para decir al Sr. Verger ya lo habíamos 
hablado antes en las reuniones que habíamos mantenido y que efectivamente  que se 
quede tranquilo de que vamos a procurar poner en valor el patrimonio cultural, la 
identidad propia de nuestra ciudad y las tradiciones, porque esto es lo que nos hace 
diferentes y lo que nos hace únicos, en ese sentido no vamos a tener nunca ninguna 
diferencia. Aprovechar para decir también que  el éxito de esta fundación, 
evidentemente va a recaer en un peso muy importante en el sector privado, pero sobre 
todo va  a recaer en nosotros, creo que esta es la grandeza de lo que se va a poder hacer 
en esta fundación si nosotros en la medida de lo posible, como grupos políticos nos 
ponemos de acuerdo en lo que queremos que sea la promoción  y lo que sea el turismo 
en los próximos años en esta ciudad, seguramente el sector privado se pondrá alineado, 
respecto a lo que nosotros decidamos como ciudad y en ese sentido  también decirle a la 
Sra. Calvo, que nunca en ningún momento, independientemente de que la composición 
hubiera sido, 50/50, en ningún momento la ciudad iba a renunciar a sus líneas 
estratégicas de cómo se tiene que promocionar la ciudad, por tanto creo que tenemos un 
reto importante tener en la misma mesa a todos los sectores privados que deciden en el 
turismo más la administración, es un reto importante, va a ser difícil que nadie se 
engañe porque todos sabemos que a veces los sectores incluso tienen intereses 
contrapuestos y por eso la administración es muy importante que tutele hacia donde se 
dirigen y nada más, agradecerle de verdad  el que hayan querido sumarse, la facilidad 
del trato  y de las conversaciones que  hemos mantenido de que estoy convencido de 
que la vamos a seguir manteniendo porque creo que todos estamos pensando en lo 
mismo, por lo tanto muchas gracias y esperemos que sea un éxito”. 
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Parla el Sr. Batle: 
 
 “Agraeixo de tot cor a tots aquesta actitud tan positiva que crec que és un projecte 
realment de ciutat, i ho agraeixo molt especialment, perquè hi crec profundament amb 
aquesta iniciativa. Gràcies”. 
 
Es proposa dictaminat favorable per la Comissió: 
 
Set anys després de la creació de l’Institut Municipal de Turisme, com un organisme 
autònom de l’Ajuntament de Palma dotat de personalitat jurídica pública diferenciada, 
patrimoni i tresoreria independents, així com a d’autonomia de gestió, per a un millor 
desenvolupament i coordinació de les competències municipals en matèria de turisme i 
promoció exterior de la ciutat de Palma de Mallorca atribuïdes per llei al municipi, pel 
que es regeix pel dret administratiu, el principal sector econòmic de les Illes Balears i, 
consegüentment, de la ciutat de Palma de Mallorca, s’enfronta a nous reptes: l’expansió 
i la diversificació turística, el caràcter transversal del sector, lligades a la crisi 
econòmica i a les necessitats de noves fonts de finançament, d’entre altres, fan que 
s’hagi d’hagut de replantejar l’actual model de gestió turística local, tant de la 
perspectiva de l’eficàcia de les seves actuacions i mètodes de gestió com des de la 
perspectiva de les seves fonts de finançament.  
 
En aquest sentit, el Ple de l’Ajuntament, de 22 de desembre de 2011, aprovà, per 
unanimitat, l’inici dels tràmits integrants de l’expedient per acreditar la conveniència i 
oportunitat de la recerca de nous models organitzatius en matèria turística, que 
considerin una major implicació i responsabilitat per part del sector privat en els òrgans 
de govern i una major eficàcia organitzativa en els nivells executius, per així poder 
afrontar nous reptes existents a l’actualitat en matèria turística.  
 
A aquesta mateixa sessió del Ple de l’Ajuntament, s’aprovà també la constitució d’una 
Comissió Tècnica d’Estudi, la qual havia de redactar una Memòria relativa a la 
proposició d’adequar l’actual model de gestió turística local, incloent els aspectes 
socials, financers, tècnics, jurídics i tots aquells altres que fossin d’interès. Aquesta 
Comissió Tècnica d’Estudi quedà composada pels següents membres:  
 

- Javier Bonet Díaz, director general de l’Àrea de Turisme i Coordinació 
Municipal 

- Marita Acosta Jiménez, tècnica de Promoció de l’IMTUR 
- Agustín Quintanilla Torres, tècnic d’Administració de l’IMTUR 
- Miguel Antich Verdera, lletrat assessor en cap de l’Assessoria Jurídica 

Municipal 
- Juan Cañellas Vich, interventor de l’Ajuntament 

 
La Junta de Govern, d’11 de gener de 2012, aprovà la Memòria abans esmentada, 
elaborada per la Comissió Tècnica d’Estudi, considerant que el model més adequat per a 
la gestió turística actual de l’Ajuntament de Palma és el d’una fundació pública i, en 
conseqüència, l’inici dels tràmits precisos per la creació de la proposada fundació 
pública amb la redacció dels seus Estatuts.  
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Per altra banda, el tinent de batlia de l’Àrea de Turisme i Coordinació Municipal de 
l’Ajuntament de Palma i president de l’IMTUR, mantingué diverses reunions amb els 
principals agents, figures i empresaris del sector turístic, tant a nivell privat com públic, 
de les quals sorgí un ferm compromís de col·laboració, el qual es formalitzà el passat 16 
de gener de 2012, amb la signatura d’un Protocol d’intencions de col·laboració per a la 
constitució de la “Fundació Turisme Palma de Mallorca 365”, en el que les parts que a 
continuació s’esmenten, proposaren la creació d’una entitat mixta per la millor gestió 
dels interessos turístics de la ciutat de Palma de Mallorca: Mateo Isern Estela, com a 
batle de l’Ajuntament de Palma; Maria Salom Coll, com a presidenta del Consell de 
Mallorca; José Maria Urrutia Mera, com a president de l’Autoritat Portuària de Balears; 
Álvaro Gijón Carrasco, com a tinent de batlia de l’Àrea de Turisme i Coordinació 
Municipal de l’Ajuntament de Palma; Aina Calvo Sastre, com a portaveu del Grup 
Municipal PSOE; Antoni Josep Verger Martínez, com a protaveu del Grup PSM-IV-
Entesa per Mallorca; Miguel Pardo Gil, com a director regional del Mediterrani 
d’Acciona Transmediterrànea, S.A.; Álvaro Middelmann Blome, com a director general 
per a Espanya i Portugal d’Air Berlin PLC & Co. Luftverkehrs KG; José María Hoyos 
Alda, com a subdirector general d’Air Europa Líneas Aéreas, S.A.U.; Francisco José 
Vila Bennásar, com a administrador d’Arabella Hospitality España, S.L.; Mario 
Sennacheribbo Pons, com a gerent de Baleares Consignatarios Tours, S.L.; Enrique 
Ybarra Valdenebro, com a gerent de City Sightseeing España, S.L.; Pedro Roser 
Sabater, com a conseller delegat de Dome Consulting & Solutions, S.L.; Lorenzo Jaume 
Coll, com a gerent de Grup Trui Mallorca, S.L.; Martín Amengual Mascaró, com a 
president d’Ibacar Premium, S.L.; Miquel Fluxà Rosseló, com a president d’Iberostar 
Hoteles y Apartamentos, S.L.; Ovidio Andrés Arcos, com a gerent de Logitravel, 
S.L.U.; Gabriel Escarrer Jaume, com a vicepresident i conseller delegat de Melia Hotels 
International, S.A.; Víctor Manuel Bañares Yebenes, com a director general d’Orizonia 
Travel Group, S.L.; Antonio Luis González Clemente, com a director general de Palma 
de Mallorca Aquarium, S.A.; Carmen Riu Güell, com a consellera delegada de Riusa II, 
S.A.; i Joan Vilà Bosch, com a conseller delegat de TUI Travel Accommodation & 
Destinations, S.L.U. 
 
Els serveis jurídics han emès informe favorable, així com Intervenció i Secretaria 
General del Ple en un informe conjunt que figura a l’expedient. 
 
Arran de tot això, i vist el que disposa els articles 4.1, 85 i següents i 123 j) i k) de la 
Llei 7/1985, de 2 d’abril, de règim local; 110 del Text refós de les disposicions legals 
vigents en matèria de règim local, aprovat pel Reial decret legislatiu 781/1986, de 18 
d’abril; 158 a 172 de la Llei 20/2006, de 15 de desembre, municipal i de règim local de 
les Illes Balears; 37 a 40, 85 a 88 i 89 a 94 del Reglament de serveis de les 
Corporacions locals, aprovat per Decret, de 17 de juny de 1995; i de conformitat amb el 
disposat a l’article 30 d’aquest darrer Reglament “Las Corporaciones locales tendrán plena 
potestad para constituir, organizar, modificar y suprimir los servicios de su competencia, tanto 
en el orden personal como en el económico o en cualesquiera otros aspectos, con arreglo a la 
Ley de Régimen Local y a sus Reglamentos y demás disposiciones de aplicación”, es proposa, 
previ dictamen de la Comissió corresponent, al Ple de l’Ajuntament, s’adopti el següent 

 
ACORD 
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1. Prendre en consideració la Memòria relativa a l’adequació del model de gestió 
turística actual de l’Ajuntament de Palma redactada per la Comissió Tècnica 
d’Estudi nomenada a tals efectes, en la qual es conclou que la fórmula més 
adequada és mitjançant una fundació pública aprovant inicialment la constitució 
d’una Fundació i aprovar, també inicialment, els Estatuts de la “Fundació Turisme 
Palma de Mallorca 365”. 
 
2. Prosseguir amb els tràmits necessaris per l’obtenció de la personalitat jurídica 
de la “Fundació Turisme Palma de Mallorca 365” i la seva posada en marxa, 
exposant al públic mitjançant  anuncio en el BOIB per un termini de 30 dies a 
efectes de al·legacions, adoptant-se amb aquest acord, l’aprovació definitiva en cas 
de que no es presentin. 
 
3. Facultar al tinent de batlia de l’Àrea de Turisme i Coordinació Municipal 
perquè, en nom i representació de la Corporació subscrigui la escriptura pública i 
demès  documentació necessària per a l’execució d’aquest acord fins la inscripció 
de la Fundació en el Registre Únic de Fundacions de la Comunitat Autònoma de 
les Illes Balears. 
 
4. Donar compte d’aquest acord al Consell Rector de l’IMTUR, a la primera sessió 
que es dugui a terme.  
 
S’APROVA per unanimitat amb esmena d’addició de Secretaria -Intervenció a 
l’article 38 dels Estatuts de la fundació “Fundació Turismo Palma de Mallorca 
365”, en el sentit d’afegir un últim paràgraf que digui: “Les comptes anuals de la 
fundació seran auditades  per acord pel Patronat i sempre que així s’estableixi per 
la legislació vigent”. 
 
Complimentat l’objecte de la convocatòria el president aixeca la sessió, de la qual, com 
a secretària, estenc aquesta acta. 
La secretària general del Ple 
 


